

# Einladung

## Das WDR Europa Forum wird in Hörfunk und Fernsehen übertragen

Die anhaltende Debatte über Europas innere und äußere Grenzen verunsichert die Bürgerinnen und Bürger der Europäischen Union. Fragen der geografischen Ausdehnung wie auch der Aufnahme-fähigkeit der Union für weitere Mitgliedsstaaten werden kontrovers diskutiert. Die Angst vor Überdehnung und Überregulierung wächst. Ein vereinigtes Europa wird im Bereich der Nachbarschaftspolitik neue Formen der abgestuften Kooperation entwickeln müssen. Demographischer Wandel und Migration stellen die Gemeinschaft bei Wirtschaftswachstum und Beschäftigung vor große Herausforderungen. Die Europäische Union steht 2006 vor der entscheidenden Frage: Welches Europa wollen wir, wie soll es funktionieren und wie weit wollen wir als Union gemeinsam gehen?

Nach den gescheiterten Verfassungsreferenden im vergangenen Jahr fehlt noch immer eine tragfähige institutionelle Struktur der EU. Zwischen liberaler Wirtschaftsgemeinschaft und politischer Union formulieren sich gegensätzliche Vorstellungen über Europas Zukunft. Die Europäische Union will bis 2010 zur führenden globalen Wirtschaftsmacht werden. Die Konkurrenz unter den Wirtschaftsstandorten, die Liberalisierung der Arbeitsmärkte, Lohndumping und Sozialabbau fordern von den Bürgerinnen und Bürgern der EU hohe Anpassungsleistungen.

Am 9. Mai, dem Europatag, und am 10. Mai veranstalten der Westdeutsche Rundfunk, der Rundfunk Berlin-Brandenburg, der ARD/ZDF Ereignis- und Dokumentationssender PHOENIX und der Österreichische Rundfunk gemeinsam mit dem Auswärtigen Amt, der Vertretung der Europäischen Kommission in Deutschland und dem Informationsbüro des Europäischen Parlaments in Berlin das internationale WDR Europa Forum für Hörfunk und Fernsehen.

Das 9. WDR Europa Forum bietet Ihnen einen Gedankenaustausch mit hochkarätigen Politikern und Medienexperten aus ganz Europa über Strategien für eine neue EU-Politik und aktuelle europapolitische Fragen. Wir hoffen, Sie auch in diesem Jahr als Mitdiskutant und Gast im Auswärtigen Amt in Berlin begrüßen zu dürfen.

Die Vertretung der Europäischen Kommission in Deutschland, das Informationsbüro des Europäischen Parlaments in Berlin und das Auswärtige Amt laden Sie herzlich am 9. Mai zu einem abendlichen Empfang im Auswärtigen Amt in Berlin ein. Wir würden uns freuen, wenn Sie auch an dieser Veranstaltung teilnehmen könnten.



Fritz Pleitgen  
Westdeutscher Rundfunk



Dr. Monika Lindner  
Österreichischer Rundfunk



Dr. Gerhard Sabathil  
Europäische Kommission



Dagmar Reim  
Rundfunk Berlin-Brandenburg



Dr. Klaus Löffler  
Europäisches Parlament

Viele Herausforderungen, die früher lokal wirkten, entfalten heute globale Wirkung. Protektionismus oder nationale Alleingänge bieten nur unzureichend Schutz. Die Chancen und Risiken der EU-Erweiterung und der Globalisierung für Deutschland und Europa sind die zentralen Themen des WDR Europa Forums 2006. Gesucht werden flexible, differenzierte Formen der politischen Integration und wirtschaftlichen Zusammenarbeit.

Mit freundlichen Grüßen

Fritz Pleitgen

Dr. Monika Lindner

Dr. Klaus Löffler

Dr. Gerhard Sabathil

Dagmar Reim

# Invitation

## The WDR Europa Forum will be broadcast on radio and television

The ongoing debate about Europe's inner and outer limits makes the citizens of the European Union uncertain. Questions of the geographical extension as well as the capacity of the Union to absorb further member states are subjects of heated discussion. The fears of over-expansion and overregulation are growing. A united Europe will be compelled to develop new forms of graduated co-operation within the scope of its neighbourhood policy. Demographic change and migration present the community with major challenges in terms of economic growth and employment. In 2006, the European Union is facing the decisive question: Which Europe do we want, how should it work and how far do we want to go together as a Union?

Following the failure of the constitution referenda last year, the EU still lacks a functional institutional structure. The contradictory ideas with regard to Europe's future range from a liberal economic community to a political union. The European Union wishes to become the leading global economic power by 2010. The competition between the industrial locations, the liberalization of the labour markets, wage dumping and social cutbacks mean that great adjustments are being demanded of the citizens of the EU. Many challenges, which previously seemed only local, have developed a global effect today. Protectionism or single-handed actions by individual nations offer only inadequate protection. The central themes of the WDR Europa Forum 2006 are the opportunities and risks of the EU enlargement and globalization for Germany and Europe. What we need are flexible, subtly differentiated forms of political integration and economic co-operation.

On May 9, Europe Day, and May 10, Westdeutscher Rundfunk, Rundfunk Berlin-Brandenburg, the ARD/ZDF current affairs and documentary channel PHOENIX and Österreichischer Rundfunk, together with the Federal Foreign Office, the Representation of the European Commission in Germany and the Information Office of the European Parliament in Berlin are organizing the international WDR Europa Forum for radio and television.

The 9th WDR Europa Forum offers you an opportunity for an exchange of ideas with high-ranking politicians and media experts from all over Europe about strategies for a new EU policy and current European political questions. We hope we will be able to welcome you once again this year as discussion partner and guest at the Federal Foreign Office in Berlin.

The Representation of the European Commission in Germany, the Information Office of the European Parliament in Berlin and the Federal Foreign Office cordially invite you to an evening reception on May 9, at the Federal Foreign Office in Berlin. We would be delighted, if you could also take part in this event.

Yours sincerely

Fritz Pleitgen  
Dr. Monika Lindner  
Dr. Gerhard Sabathil  
Dagmar Reim  
Dr. Klaus Löffler

# Programm Dienstag · 09. Mai 2006

Tagesmoderation

**Robin Lautenbach** Leiter ARD-Fernsehstudio Warschau

Europäische Hymne  
Grußwort

**Anneka Ulmer** Mezzosopran  
**Michael Radix** Leiter wdr Europa Forum

11:00 Begrüßung

**Fritz Pleitgen** Intendant des Westdeutschen Rundfunks  
**Dr. Frank-Walter Steinmeier** Außenminister der Bundesrepublik Deutschland  
**Dagmar Roth-Behrendt** Vizepräsidentin des Europäischen Parlaments  
**Günter Verheugen** Vizepräsident der Europäischen Kommission

Vortrag

**Dr. Angela Merkel** Bundeskanzlerin der Bundesrepublik Deutschland

12:00 Kontroverse

**Europa aus der Krise!**  
Folgen eines globalen Wandels – Ein Streitgespräch

Moderation

**Rolf-Dieter Krause** Leiter ARD-Fernsehstudio Brüssel

Teilnehmer

**Dr. Gregor Gysi** Vorsitzender der Fraktion Die Linke. im Deutschen Bundestag  
**Günter Verheugen** Vizepräsident der Europäischen Kommission,  
EU-Kommissar für Unternehmen und Industrie

13:00 Pause

Mittagsbuffet im Auswärtigen Amt in Berlin

14:00 Vortrag

**Europas Aufgaben – Standpunkte**  
**Elmar Brok** Vorsitzender des Auswärtigen Ausschusses des Europäischen Parlaments  
**Kazimierz Marcinkiewicz** Ministerpräsident der Republik Polen

14:30 Podium 1

**Europas Zukunftsdebatte - Supermacht Europa?**  
Die inneren und äußeren Grenzen der Europäischen Union

Moderation

**Jörg Schönenborn** WDR Chefredakteur Fernsehen

Teilnehmer

**Kazimierz Marcinkiewicz** Ministerpräsident der Republik Polen  
**Prof. Dr. Hans-Gert Pöttering** Vorsitzender der Fraktion der Europäischen Volkspartei und europäischer Demokraten (EVP/ED) im Europäischen Parlament  
**Martin Schulz** Vorsitzender der Sozialdemokratischen Fraktion (SPE) im Europäischen Parlament  
**Dr. Frank-Walter Steinmeier** Außenminister der Bundesrepublik Deutschland  
**Matti Vanhanen** Ministerpräsident der Republik Finnland,  
EU-Ratspräsident ab Juli 2006

16:00 Pause

16:30 Vortrag

**Prof. Dr. Jeremy Rifkin** Institut The Foundation on Economic Trends  
*Europas Traum und Wirklichkeit*

17:00 Podium 2

**Festung Europa – Herausforderungen einer multipolaren Welt**  
Die Migrations- und Nachbarschaftspolitik der Europäischen Union

Moderation

**Helga Kirchner** WDR Chefredakteurin Hörfunk

Teilnehmer

**Dr. Erhard Busek** Sonderkoordinator des Stabilitätspaktes für Südosteuropa  
**Dr. Benita Ferrero-Waldner** EU-Kommissarin für Außenbeziehungen und Nachbarschaftspolitik  
**Claudia Roth** Vorsitzende Bundespartei Bündnis 90/DIE GRÜNEN in Deutschland  
**Dr. Wolfgang Schäuble** Innenminister der Bundesrepublik Deutschland  
**Graham Watson** Vorsitzender der Fraktion der Allianz der Liberalen und Demokraten für Europa (ALDE) im Europäischen Parlament

# Program Tuesday · May 9, 2006

## Day's Presenter

**Robin Lautenbach** Head of ARD Television Studio Warsaw

## European Anthem Greeting

**Anneka Ulmer** Mezzo-Soprano  
**Michael Radix** Head of WDR Europa Forum

## 11:00 Welcome

**Fritz Pleitgen** Director-General of Westdeutscher Rundfunk  
**Dr. Frank-Walter Steinmeier** Minister for Foreign Affairs of the Federal Republic of Germany  
**Dagmar Roth-Behrendt** Vice-President of the European Parliament  
**Günter Verheugen** Vice-President of the European Commission

## Lecture

**Dr. Angela Merkel** Chancellor of the Federal Republic of Germany

## 12:00 Controversy

**Europe out of the Crises!**  
Consequences of Global Change – a Debate

## Presenter

**Rolf-Dieter Krause** Head of ARD Television Studio Brussels

## Participants

**Dr. Gregor Gysi** Chairman of the Left Party Group DIE LINKE. in the German Bundestag  
**Günter Verheugen** Vice-President of the European Commission,  
EU Commissioner for Enterprise and Industry

## 13:00 Break

Buffet Lunch at the Federal Foreign Office in Berlin

## 14:00 Lecture

**Europe's Tasks – Points of View**  
**Elmar Brok** Chairman of the Foreign Affairs Committee of the European Parliament  
**Kazimierz Marcinkiewicz** Prime Minister of the Republic of Poland

## 14:30 Panel 1

**Europe's Future Debate – Superpower Europe?**  
The inner and outer Limits of the European Union

## Presenter

**Jörg Schönenborn** Editor-in-Chief WDR Television

## Participants

**Kazimierz Marcinkiewicz** Prime Minister of the Republic of Poland  
**Prof. Dr. Hans-Gert Pöttering** Chairman of the Group of European People's Party and European Democrats (EPP-ED) in the European Parliament  
**Martin Schulz** Chairman of the Socialist Group (PSE) in the European Parliament  
**Dr. Frank-Walter Steinmeier** Foreign Minister of the Federal Republic of Germany  
**Matti Vanhanen** Prime Minister of the Republic of Finland, President of the European Council as of July 2006

## 16:00 Break

## 16:30 Lecture

**Prof. Dr. Jeremy Rifkin** Institute The Foundation on Economic Trends  
*Europe's Dream and Reality*

## 17:00 Panel 2

**Stronghold Europe – Challenges of a multi-polar World**  
The Migration and Neighbourhood Policies of the European Union

## Presenter

**Helga Kirchner** Editor-in-Chief WDR Radio

## Participants

**Dr. Erhard Busek** Stability Pact Special Coordinator for South-East Europe  
**Dr. Benita Ferrero-Waldner** EU Commissioner for External Relations and European Neighbourhood Policy  
**Claudia Roth** Chairwoman Alliance 90/The Greens in Germany  
**Dr. Wolfgang Schäuble** Minister of the Interior of the Federal Republic of Germany  
**Graham Watson** Chairman of the ALDE Group in the European Parliament

# Programm Dienstag · 09. Mai 2006

<b>18:30</b>	<b>Nachgefragt</b>	<b>Strategien für eine neue EU-Politik</b> „European Way of Life“
	Moderation	<b>Tina Hassel</b> Leiterin WDR Programmgruppe Ausland Fernsehen <b>Prof. Werner Mück</b> ORF Chefredakteur Fernsehen
		<b>Dr. Wolfgang Schüssel</b> Bundeskanzler der Republik Österreich und Präsident des Rates der Europäischen Union
<b>19:30</b>	<b>Empfang</b>	<b>im Auswärtigen Amt in Berlin</b> gegeben von der Vertretung der Europäischen Kommission und dem Informationsbüro des Europäischen Parlaments in Deutschland und dem Auswärtigen Amt der Bundesrepublik Deutschland
	<b>Grußwort</b>	<b>Dr. Gerhard Sabathil</b> Leiter der Vertretung der Europäischen Kommission in Deutschland <b>Reinhard Silberberg</b> Staatssekretär des Auswärtigen Amts
<b>22:00</b>	<b>Ende</b>	

# Programm Mittwoch · 10. Mai 2006

	<b>Tagesmoderation</b>	<b>Robin Lautenbach</b> Leiter ARD-Fernsehstudio Warschau
<b>10:00</b>	<b>Begrüßung</b>	<b>Dr. Klaus Löffler</b> Leiter des Informationsbüros des Europäischen Parlaments in Deutschland
	<b>Vortrag</b>	<b>Fritz Pleitgen</b> Intendant des Westdeutschen Rundfunks, Vizepräsident der Europäischen Rundfunkunion (EBU)
<b>10:30</b>	<b>Podium 3</b>	<b>Europa in den Medien – Bildstörung</b> Wie wird Europa kommuniziert?
	Moderation	<b>Thomas Roth</b> Leiter ARD-Hauptstadtstudio Berlin
	Teilnehmer	<b>Dr. Roland Adrowitzer</b> Leiter des ORF-Korrespondentenbüros Brüssel <b>Daniel Cohn Bendit</b> Vorsitzender der Fraktion DIE GRÜNEN/EFA im Europäischen Parlament (angefragt) <b>Rolf-Dieter Krause</b> Leiter ARD-Fernsehstudio Brüssel <b>Michael Stabenow</b> Korrespondent der Frankfurter Allgemeinen Zeitung (FAZ), Vorsitzender des Internationalen Presseverbandes API <b>Claus Haugaard Sørensen</b> Generaldirektor der Generaldirektion Kommunikation der Europäischen Kommission (angefragt)
<b>11:30</b>	<b>Verabschiedung</b> <b>Ende</b>	

# Program Tuesday · May 9, 2006

<b>18:30</b>	<b>Enquired</b>	<b>Strategies for a new EU policy</b> "European Way of Life"
	Presenter	<b>Tina Hassel</b> Head of Department of Foreign News and Documentaries WDR Television <b>Prof. Werner Mück</b> Editor-in-Chief ORF Television
		<b>Dr. Wolfgang Schüssel</b> Chancellor of the Republic of Austria and President of the Council of the European Union
<b>19:30</b>	<b>Reception</b>	<b>at the Federal Foreign Office in Berlin</b> given by the Representation of the European Commission and the Information Office of the European Parliament in Germany and the Foreign Office of the Federal Republic of Germany
	<b>Greeting</b>	<b>Dr. Gerhard Sabathil</b> Head of the Representation of the European Commission in Germany <b>Reinhard Silberberg</b> State Secretary of the Foreign Office
<b>22:00</b>	<b>End</b>	

# Program Wednesday · May 10, 2006

	<b>Day's Presenter</b>	<b>Robin Lautenbach</b> Head of ARD Television Studio Warsaw
<b>10:00</b>	<b>Welcome</b>	<b>Dr. Klaus Löffler</b> Head of the Information Office of the European Parliament in Germany
	<b>Lecture</b>	<b>Fritz Pleitgen</b> Director-General of Westdeutscher Rundfunk (WDR) and Vice-President of the European Broadcasting Union (EBU)
<b>10:30</b>	<b>Panel 3</b>	<b>Europe in the Media – Image Interference</b> How is Europe communicated?
	Presenter	<b>Thomas Roth</b> Head of ARD Capital Studio Berlin
	Participants	<b>Dr. Roland Adrowitzer</b> Head of ORF Correspondent's Office Brussels <b>Daniel Cohn Bendit</b> Chairman of the Group of The Greens/EFA in the European Parliament (requested) <b>Rolf-Dieter Krause</b> Head of ARD Television Studio Brussels <b>Michael Stabenow</b> Correspondent of the Frankfurter Allgemeine Zeitung (FAZ), President of the International Press Association (API) <b>Claus Haugaard Sørensen</b> Director-General of the Directorate-General for Communication of the European Commission (requested)
<b>11:30</b>	<b>Farewell</b> <b>End</b>	

# Anmeldung

Bitte senden Sie uns Ihre vollständig ausgefüllte Anmeldung bis spätestens **3. Mai 2006**.

Anmeldung und Teilnahme am WDR europa-forum sind kostenfrei.

Die Zahl der Teilnehmer ist begrenzt. Bitte senden Sie Ihre Anmeldung sobald wie möglich zurück.

Ihre Anreise und Unterkunft buchen Sie bitte selbst. Entstehende Kosten können nicht übernommen werden.

Das WDR europa-forum wird in Hörfunk und Fernsehen übertragen.

Die Einladung ist nicht übertragbar und gilt nur in Verbindung mit einem gültigen Lichtbildausweis als Einlasskarte.

Aus Sicherheitsgründen nutzen Sie bitte den offiziellen Besuchereingang des Auswärtigen Amtes, Werderscher Markt 1, Berlin/Mitte.

Das WDR europa-forum informiert kompetent über den Prozess der europäischen Integration und unterstützt den öffentlichen Dialog der europäischen Gesellschaften. Ein wichtiger Beitrag zum Aufbau einer europäischen Bürgergesellschaft, die den Herausforderungen und Ansprüchen des 21. Jahrhunderts gerecht wird.

Organisation und Durchführung des WDR europa-forums haben die WDR Chefredaktionen Hörfunk und Fernsehen gemeinsam mit der WDR Öffentlichkeitsarbeit und der CIVIS Medienstiftung GmbH übernommen. Leiter des WDR europa-forums ist Michael Radix, WDR Chefredaktion Fernsehen.



Dr. Angela Merkel  
Bundeskanzlerin Deutschland



Dr. Benita Ferrero-Waldner, EU-Kommissarin,  
Dr. Ingo Friedrich, Vizepräsident Europäisches Parlament



Daniel Cohn-Bendit, Die Grünen/EFA-Fraktion Europäisches Parlament, Fritz Frey, Chefredakteur SWR Fernsehen, Elmar Brok, Vorsitzender Ausschuss für auswärtige Angelegenheiten Europäisches Parlament

Pressekontakte und Informationen unter:

<http://europa-forum.wdr.de>

WDR europa-forum  
Westdeutscher Rundfunk

50600 Köln/Cologne  
europa-forum@wdr.de

Fon +49 (0)221 220 2086  
Fax +49 (0)221 220 2087

# Registration

Please return the entirely completed registration form not later than **May 3, 2006**.

Registration and participation in the WDR Europa-forum are free of charge.

As the number of participants is limited, please send in the registration form as soon as possible.

Please make your own travelling and accommodation arrangements. Please note that all expenses for travelling and hotel accommodation are at your own cost.

This invitation is not transferable and is only valid in combination with a valid passport/identity card with photo as admission ticket.

For security reasons, please use the official visitor's entrance to the Federal Foreign Office, Werderscher Markt 1, Berlin/ Mitte.

The WDR Europa-forum provides reliable information on the process of European integration and strengthens the public dialogue within the communities of Europe. This is an important contribution to the establishment of a European civil society that is equipped to meet the challenges and demands of the 21st century.

Organisation and execution of the WDR Europa-forum is carried out by the chief editorial offices of WDR radio and television in cooperation with the broadcaster's public relations department and the CIVIS media foundation. Director of the WDR Europa-forum is Michael Radix, chief editorial office of WDR television.



Dr. Wolfgang Schäuble  
Innenminister Bundesrepublik  
Deutschland



Dr. Wolfgang Schüssel  
Bundeskanzler Österreich  
EU-Ratspräsident



Margot Wallström  
Vizepräsidentin  
Europäische Kommission